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روزگاری ســینمافرهنگ قلب تپنده 
جشــنواره بــود. در دهــه60، دفتر 
جشنواره در فرهنگ مستقر بود. سالن 
اصلی هم یک سال استقلال بود. یک 
ســال صحرا و ســالی دیگر آزادی. در 
آن سال ها مسئله ای به نام کاخ یا خانه 

جشنواره اصلا مطرح نبود.
 جشــنواره فیلم فجــر با اســتقبال 
گسترده مردم و ســینماگران برگزار 
می شــد و مهم ترین سالن های سینما 
هم در اختیارش بودند. سال هایی که 
تعداد مطبوعات و سینمایی نویسان و 
منتقدان هم خیلی نبود و با اختصاص 
یکی دو ردیف در انتهای سینمافرهنگ 
یــا بهمــن می شــد، کار را بــرای 
مطبوعاتی ها درآورد. از سال۷۱ سینما 
شــهرقصه شد ســینمای اختصاصی 
مطبوعات و در ســال های بعد قدس، 
فلسطین و یک سال هم سالن حجاب 

میزبان اهالی رسانه شد. 
سینمایی ها هم برای خودشان سینما 
داشتند. از همان دهه60  اما منتقدانی 
که به کن و برلیــن و ونیز می رفتند در 
گزارش هایشــان به محلی به نام کاخ 
جشنواره اشــاره می کردند. سال هایی 
که ناوگان ســینمایی کشــور متکی 
 به ســینماهایی بود کــه در دهه های

 40 و 50 ساخته شده بودند.  از دهه80، 
پردیس های ســینمایی احداث شدند. 
پردیس های مدرن چندسالنه و باز هم 
خبری از خانه ای برای جشنواره نشد. در 
دهه90، برج میلاد تهران میزبان اهالی 
سینما و مطبوعات شد و خانه جشنواره 

نام گرفت.
 برجــی کــه یکــی از جذابیت های 
گردشــگری پایتخت بود، ســالنی را 
در اختیار فیلم فجر گذاشــت که اصلا 
برای نمایش فیلم طراحی و ســاخته 
نشده بود پس طبیعی بود که در برخی 
قسمت های بالکن ســالن اصلی برج، 
نشــود تمام پرده را دید و جالب اینکه 
عشاق فیلم دیدن در سالنی که مناسب 
کنســرت و همایش بود و نــه اکران 
سینما، عموما مشــکلی با این مسئله 

نداشتند.
 در دهــه90 به نظر می رســید که برج 
میلاد هم برای جشــنواره و مهمانانش 
کوچک اســت و برای میزبانی از اهالی 
مطبوعات و سینما و انبوه مهمانان دیگر، 
باید جایــی با ظرفیت اســتادیوم های 
ورزشــی تدارک دیــد.  خبرنــگار و 
سینمایی نویس و سینماگر و مهمانانی 
بی ربط و باربــط در برج میــلاد موج 
می زدند و همه هم همین جا را به عنوان 
کاخ جشنواره به رسمیت می شناختند. 
ماجرای احداث محلــی به عنوان خانه 
جشنواره ها اما به مرور به مسئله مدیران 
تبدیل شــد و حالا وزیر ارشاد از خرید 
زمین و تأسیس محلی برای میزبانی از 
جشنواره ها خبر داده است. خانه ای مثل 
شهر که می تواند مشکل خانه به دوشی 
جشنواره های فیلم فجر، سینماحقیقت 

و... را برای همیشه حل کند.

تیغ و ابریشم 

خانه ای 

مثل شهر

سعید مروتی

خبر خوش وزیر ارشاد

جشنواره صاحب خانه می شود

محمدمهدی اسماعیلی وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی که روز پرخبری 
را پشت سر می گذاشت، دیروز با حضور در خانه جشنواره و افتتاح بخش 

بازار بین الملل این جشنواره به سؤالات خبرنگاران پاسخ داد.
افتتاحیه بخش بازار بین الملل چهل ودومین جشنواره بین المللی فیلم 
فجر روز چهارشــنبه ۱8بهمن با حضور محمدمهدی اسماعیلی وزیر 
فرهنگ و ارشاد اسلامی، محمد خزاعی رئیس سازمان سینمایی، مجید 
زین العابدین رئیس بنیاد سینمایی فارابی و مجتبی امینی دبیر این دوره 

از جشنواره برگزار شد.
وزیر فرهنگ و ارشــاد اســلامی بعد از افتتاح بخش بــازار بین الملل 
چهل ودومین جشنواره بین المللی فجر در جمع خبرنگاران حاضر شد و 
گفت: ما پررونق ترین دوره حوزه فرهنگ و هنر را تجربه کردیم. امسال 
برنامه های متعدد فرهنگی و هنری با استقبال چشمگیر مردم شروع شد. 
جشنواره فیلم فجر هم از این موضوع مستثنی نبود و تعداد فیلم هایی 
که در جشنواره ثبت نام کرده اند الحمدلله نوع و گونه فیلم ها تنوع خوبی 

داشت. ما تلاش کردیم به شعار جشنواره در سال جاری وفادار بمانیم.
او افزود: من از هیأت انتخاب و همکارانم در دبیرخانه سازمان سینمایی 
تشکر می کنم که این مهم را به خوبی مدیریت کردند. فیلم های ما باید 
منشا امید، آگاهی و حس غرور نسبت به داشته های این مرز و بوم باشد. 
ما این مجموعه را شاهد بودیم و در کنار همه حواشی و اتفاقاتی که در 
جشنواره باشکوهی مانند فجر افتاد، طبیعی است آنچه درخشید، حضور 
پررنگ مردم عزیز بود. از عموم علاقه مندان به حوزه فرهنگ و هنر تشکر 
می کنم. امسال جشنواره ما روزها و شب های پررونقی را تجربه می کند. 
الحمدلله همین وضعیت را در جشــنواره تئاتر و فیلم هم داشــتیم و 

ان شاءالله در جشنواره پیش روی موسیقی هم خواهیم داشت.
اسماعیلی افزود: روزهای انقلاب ما با برنامه های هنری گره خورده است 
که نشان دهنده عمق فرهنگی و هنری انقلاب اسلامی است. ان شاءالله 
این بهار دل انگیز حوزه هنر و ســینما روزهای پررونق تری را در سال 

پیش رو برای اصحاب سینما به همراه داشته باشد. 

تفاهمنامه خرید زمین برای احداث خانه جشنواره ها امضا شد
وی گفت: در روز اول دی ماه در محل تئاترشهر اعلام کردم که به زودی 
مجموعه بزرگ پردیس جشــنواره های انقلاب اســلامی را در تهران 
احداث خواهیم کرد. الحمدلله با حمایت شخص آقای رئیس جمهور، 
دکتر مخبر، آقای دکتر منظور و همه همکاران ما در دولت 2روز پیش 
تفاهمنامه خرید زمین در خیابان حجاب در کنــار پارک لاله را امضا 
کردیم. این زمین بیش از 8هزار مترمربع است. حدود ۱۱۷هزار متر برای 
آن محل تراکم گرفته ایم تا مجموعه ای بزرگ و کم نظیر داشته باشیم. به 
یاری خدا همه اقدامات لازم انجام شده است و تا چند روز آینده با دکتر 
مخبر خواهیم رفت تا کار را به صورت نمادین آغاز کنیم. به یاری خدا در 
پنجاهمین سالگرد غرورآفرین انقلاب اسلامی این مجموعه را در اختیار 

جشنواره های فجر اسلامی قرار می دهیم.
وزیر ارشــاد درباره نمایش پرتره قهرمانان دفاع مقدس در این دوره از 
جشــنواره و ادامه این مسیر در سینما گفت: سیاســت اصولی ما این 
است که از فعالیت همه هنرمندان حمایت تنظیم گرانه کنیم. از همه 
می خواهیم در چارچــوب قانون کار کنند اما جایــی که پای حمایت 
مجموعه های مربوط به وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی است، گزاره هایی 
را تقویت می کنیم که به اقتدار ملی، گزاره ملی و گذشته پرافتخار و آینده 

پیش رو بپردازند. خوشحالم این نگاه حمایتی با همکاری همه مجموعه ها 
موجب شده جشنواره فجر را با نام انقلاب اسلامی نزدیک بدانیم و بنای 
دولت و وزارت فرهنگ بر همین مسیر است که آن را ادامه دهیم. ما در 
وزارت ارشاد خود را خادم همه هنرمندان می دانیم و با افتخار در کنار 

همه عزیزانمان هستیم.

مسئله ای که دبیر جشنواره چهلم مطرح کرد
موضوع اختصاص محلی ثابت برای جشنواره از 2سال پیش به صورت 
جدی دنبال می شد. در زمستان۱400، مسعود نقاش زاده دبیر چهلمین 
جشــنواره فیلم فجر در این رابطه چنین گفت: انتخاب خانه جشنواره 
فیلم فجر به دلیل نیاز بــه برگزاری برنامه های متعــدد نمایش فیلم، 
نشست های رســانه ای و برنامه های فرهنگی و هنری و نیز میزبانی از 
طیف گسترده ای از سینماگران، هنرمندان، اهالی فرهنگ و اصحاب 
رسانه، از اهمیت بسیار زیادی برخوردار اســت. خانه جشنواره باید از 
جهات متعدد دارای استانداردهای بالای محیطی، شهری، هنری، فنی 
و اجرایی باشد تا بتواند به عنوان محل دائمی جشنواره مورد استفاده قرار 
گیرد. متأسفانه فقدان مجموعه ای که بتواند تمامی این نیازها را برآورده 
کند، در سال های اخیر یکی از معضلات و گرفتاری های مدیران جشنواره 
فیلم فجر بوده است. نقاش زاده همچنین تأکید کرده بود: هیچ کدام از 
مجموعه ها یا سینماهایی که به عنوان سالن مرکزی یا خانه جشنواره 
انتخاب شده اند، تمامی مختصات و قابلیت های ضروری خانه جشنواره 
را یکجا نداشته اند. در واقع هرکدام از انتخاب ها، نقاط ضعف جدی دارند 
و از این رو محل مناسبی برای سالن مرکزی یا خانه جشنواره نیستند. از 
ضروری ترین امکانات خانه جشنواره، قبل از هر چیز در اختیار داشتن 
مجموعه ای از سالن های سینمایی مجهز، با اســتانداردهای کیفی و 
امکانات به روز برای نمایش فیلم های سینمایی به علاوه سالن هایی برای 
برگزاری نشست های خبری و رسانه ای و برنامه های فرهنگی با ظرفیت 
قابل توجه است به گونه ای که بتواند شمار قابل توجهی از مخاطبان را 
پوشش دهد اما موقعیت مکانی، دسترسی مناسب، آسان و سریع از نقاط 
مختلف شهر و پارکینگ با ظرفیت قابل توجه برای خودروهای مدعوین 
و وجود زیرساخت های ارتباطی پیشرفته که کمترین آنها دسترسی به 
اینترنت پرسرعت است، نیز از ضروریات غیرقابل چشم پوشی برای خانه 

جشنواره است.

اختصاص خانه ای اختصاصی برای جشنواره های هنری یکی از مهم ترین دغدغه های هنرمندان در این سال ها بوده است و حالا قرار است 
بزرگ ترین مجموعه هنری با هدف میزبانی از جشنواره ها ساخته شود. محمدمهدی اسماعیلی، وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی در آیین ایجاد 
حریم برای تئاترشهر گفت: هم اکنون ساخت بزرگ ترین مجموعه هنری در شهر تهران آغاز شده است و این مجموعه خانه ای خواهد شد 
برای تمام جشنواره ها، در عین حال موعد تحقق وعده ساخت »خانه جشنواره های فجر انقلاب اسلامی« در بلوار حجاب تهران نزدیک است. 
این خانه محلی خواهد شد برای همه مجموعه ها و جشــنواره ها و با فناوری روز تکمیل می شود. این قول وزیر فرهنگ در راستای پیگیری 
درخواستی تاریخی از طرف اهالی هنر بود. اسماعیلی اشاره ای به فصل تازه در عرصه فرهنگ کرد و افزود: امروز در دهه فجر همزمان با عید 
انقلاب اسلامی موعد تحقق این وعده رسیده است. محمدمهدی اسماعیلی در حاشیه اختتامیه جشنواره »سینما حقیقت« نیز با اشاره به 
ساخت خانه جشنواره ها، گفته بود: دولت کار مهمی را آغاز کرده است. در ماه های آینده بزرگ ترین مجموعه هنری کشور در شهر تهران کار 

خود را شروع می کند و خانه جشنواره ها شکل می گیرد.

پایان خانه به دوشی

همه جشــنواره های مهم دنیا، صاحب 
خانه هستند. مکانی که به صورت متمرکز 
می توانند میزبان فیلم ها، سینماگران، 
منتقدان و روزنامه نگاران و علاقه مندان 
سینما باشند. جشــنواره فیلم فجر در 
حالی چهل ودومین دوره اش را پشــت 

ســر می گذارد که در هر دوره ناچار به 
انتخاب مکانی به عنوان خانه جشنواره 
بوده اســت . موضوعی کــه منحصر به 
جشــنواره فیلم فجر نیست و در مورد 
بقیه جشــنواره های هنری نیز مصداق 
دارد. مثلا جشنواره ســینما حقیقت 

معمولا در پردیس چارسو و در سال هایی 
در پردیس ملت برگزار شده است. خبر 
تاسیس مجموعه ای مختص جشنواره ها 
و رخدادهــای هنــری، می توانــد به 
خانه به دوشی جشنواره های مهم هنری 

پایان دهد.

وزیر ارشاد، به همراه دبیر جشنواره و رئیس سازمان سینمایی در خانه جشنواره


